

HEALTH

Assessments Australia တာ်ဆုာ်ခီအလံာ်တက္ခီာ်အသီမိာ်ပာ်/ပုာ်ကွာ်ထွဲတံာ်
သးခိာ်န့ာ်တံာ်သ့ာ်ညါအတံာ်သမံသမိး

ဆူမိာ်ပာ်/ပုာ်ကွာ်ထွဲတံာ်အအိာ်

နဖိဘာ်တံာ်ဆုာ်ခီယီအီလောသးခိာ်န့ာ်တံာ်သ့ာ်ညါအတံာ်သမံသမိးအဂီာ်ဒ်သိးကထံာ်ဘာ်လၢမ့ာ်အဝဲသ့ာ်တံာ်ဆိမိာ်ဒီးတံာ်ယဲာ်
လီတံာ်ဂ့ာ်ကီတံာ်သ့တံာ်ဘာ်တဖာ်မၤဘာ်ဒိဝဲအတံာ်မၤလိဒီးန့ာ်ပာ်ယုာ်ဆူက့အပူဒ်လဲာ်အဂ့ာ်န့ာ်လီ။
တံာ်အံၤကမၤစၢၤက့လၢကနာ်ပာ်ဝဲမ့ာ်နဖိအိာ်ဒီးသးခိာ်န့ာ်တံာ်သ့ာ်ညါအတံာ်ဒိာ်ထီာ်လဲၤထီာ်တံာ်တဘာ်လီာ်ဘာ်စး(တံာ်သ့ာ်ညါ
အသးက့ာ်ဂီၤတံာ်တလၢပဲၤ)အဂီာ်, ကဘာ်ဆိာ်ထွဲနဖိအခံဒ်လဲာ်, ဒီးမ့ာ်က့န့ာ်ကပတံာ်အါထီာ်လံာ်
လဲာ်တံာ်ဖိတံာ်လံၤကဲဘျးလၢတံာ်က့ာ်ဘာ်က့ာ်သ့ဝဲၤကျါအအိာ်အဂီာ်လီ။

တံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါဘာ်ဃးဒီးတံာ်မၤအကျါအကျဲအဝဲအံၤအိာ်ဝဲလၢလံာ်ကဘျးပိာ်ထွဲတဖာ်အံၤအပူဒီးနကလိာ်မၤပဲၤလံာ်တက္ခီာ်
အံၤဒီးလံာ်ပျဲန့ာ်လီ။

ဝံသးစူၤမၤပဲၤလံာ်တက္ခီာ်အံၤဒီးတံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါအါအါတသ့ဖဲအသ့ကတံာ်ဒီးဆုာ်ကဒါက့ၤဆူနဖိအက့န့ာ်တက္ခီာ်။
တံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါလၢနဟ့ာ်ထီာ်ကမၤစၢၤပုၤလၢကဆါတဲာ်ဝဲတံာ်သမံသမိးန့ာ်မ့ာ်တံာ်မၤအီလၢAssessments Australia သ့တ
သ့အဂ့ာ်န့ာ်လီ။ တံာ်ဂ့ာ်ကီခဲလၢအပူၤကွံာ်တဖာ်မ့ာ်တံာ်အါဒိာ်လၢကမၤတံာ်ဆါတဲာ်အဂီာ်, အယိမ့ာ်တံာ်အဂ့ၤကတံာ်လၢန
ကဟ့ာ်ထီာ်တံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါအါအါကတံာ်တသ့ဖဲအသ့န့ာ်လီ။

တံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါလၢနဟ့ာ်ထီာ်ပုၤအံၤကပာ်ယုာ်လၢပလံာ်ပာ်ဖျါတဖာ်အပူဒီးကမၤစၢၤပုၤလၢကဟ့ာ်ထီာ်တံာ်သမံသမိးလၢအ
ဘာ်ကတံာ်ဒီးအလၢပဲၤလၢနဖိအတံာ်က့ာ်ဘာ်က့ာ်သ့တံာ်လိာ်အဖိခိာ်န့ာ်လီ။
တံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါလၢက့ၤစ့ာ်ကီးကပာ်ယုာ်ဖဲလံာ်ပာ်ဖျါအပူၤန့ာ်လီ။

ဝံသးစူၤတံာ်နီာ်ဘာ်လံာ်တက္ခီာ်အံၤတံာ်မၤအီလၢတံာ်ကဘာ်မၤပဲၤထီာ်အီလၢခီဖျါထာ်အပူၤန့ာ်လီ။ နမ့ာ်အဲာ်ဒီး
မၤပဲၤထီာ်အီလၢစုန့ာ်, က့ကဟ့ာ်လီၤနလံာ်တက္ခီာ်အဒိအဂၤတဘျးသ့ဝဲလီ။ တံာ်ဂ့ာ်တံာ်ကျါလၢက့ၤစ့ာ်ကီး
ကပာ်ယုာ်လၢလံာ်ပာ်ဖျါအပူၤန့ာ်လီ။

တံာ်မၤအကျါအကျဲအံၤအဖိခိာ်နတံာ်သံကွာ်မ့ာ်အိာ်တမံမံၤ, မ့တမ့ာ်မ့ာ်လိာ်ဘာ်တံာ်မၤစၢၤလၢကမၤပဲၤလံာ်တက္ခီာ်
တဘျးအံၤန့ာ်, ဝံသးစူၤဆဲးကျိးက့, မ့တမ့ာ်တံာ်သမံသမိးအီးစတြလယါ (Assessments Australia) ဖဲ
၀၃ ၉၆၇၈ ၅၁၀၀ မ့တမ့ာ်အံၤမ့(လ)ဆူ SwD-Assessments@maxsolutions.com.au တက္ခီာ်က့ၤရဲာ်ကျဲၤန့ၤပုၤကျိးထံတံာ်
တဂၤလၢကမၤစၢၤနလၢမၤပဲၤထီာ်လံာ်တက္ခီာ်အံၤလၢအဲကလံးကျိာ်န့ာ်သ့လီ။

တံာ်ဘျး

Assessments Australia Team
[Students with Disability Assessment Service website](#)

HEALTH

သးခိန်နှံ့တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်သမံသမိးဃုာ်ဒီးAssessments Australia- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢမိၢ်ပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်

Assessments Australia မ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

Assessments Australia, မ့ၢ် MAX အတၢ်ယဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အကျါတခါ, မ့ၢ်ခိဖနံၤတဖျါၣ်လၢအသဘူၤလၢအတၢ်ဒၣ်ဝဲ
လၢအသမံသမိးကီၢ်ဖိတဖၣ်လၢကဆိၣ်ထွဲကီၢ်ဃုာ်ဒီးလံာ်ပတံထီၣ်လၢတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျိၤလၢကီၢ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးခိန်နှံ့
က့ၢ်ဂီၤတလၢပဲၤဒီးတၢ်ဒုးပၣ်ဃုာ်ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးသးခိန်နှံ့က့ၢ်ဂီၤတလၢပဲၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤစၢၤကရၢအံၤတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤ
လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်လၢာ်ဘျီၣ်လၢာ်စ့ၤလၢကီၢ်ဒီးဟံၣ်ဖိယီဖိအအိၣ်ခိဖျါတၢ်အၢၣ်လီၤဃံးဃာ်ဃာ်ဒီးတၢ်က့ၢ်ဘၣ်က့ၢ်သ့ဝဲၤကျိၤ
(DE) န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤလၢတၢ်ဆုၢ်ခိဃီၤယဖိလၢတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်လဲၣ်.

နဖိဘၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ခိဃီၤအီၤလၢသးခိန်နှံ့တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်ခိဖျါတၢ်ဘၣ်ယိၣ်အလီၢ်အိၣ်လၢအတဝဲသ့ၣ်တၢ်မၤလိ
အပူၤ, ဒီးက့ၢ်အဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်အံၤကမ့ၢ်ဘၣ်ဖုးခိဖျါအသးခိန်နှံ့တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘျီၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဘၣ်(သးခိန်နှံ့တလၢတပဲၤဘၣ်)
အယီၤခါန့ၣ်လီၤ.

လၢသးခိန်နှံ့တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်ပက-

- ကွၢ်အတၢ်ဆိကမိၣ်အကလုာ်ကလုာ်ဒီးတၢ်ယဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်အီၤလၢတၢ်မၤလိအဂီၢ်
တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်အကျါဒိၣ်လၢနကယုထံၣ်ဘၣ်မနုၤနဖိကအိၣ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢတၢ်မၤလိအပူၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ကွၢ်ဘၣ်နဖိ သကဲးပဝးလၢကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးတၢ်ခဲလၢာ် (ဒ်သိးနဖိကသ့ခိဖျါတနံၤဘၣ်တနံၤအတၢ်အိၣ်မ့)
- ကွၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃးဒီးနဖိအတၢ်လဲၤခိဖျါအပူၤကွံာ်, ဒ်အမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဆိ, ကတီၤဆိက့ၢ်ဒီးက့ၢ်
အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီ, ဒီးတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်တဖၣ်
- ကတီၤတၢ်ဒီးနဒီးပုၤအဂီၢ်တဖၣ်လၢအသ့ၣ်ညါနဖိဂ့ၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်=

တၢ်သမံသမိးအံၤကမၤစၢၤပုၤလၢကနုာ်ပၢ်နဖိအတၢ်မၤလိအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.ဖိသ့ၣ်အါဒ်အါဂၢၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢ
က့ၢ်, ဘၣ်ဆၣ်ထဲဒၣ်စ့ၤဂၢၢ်အိၣ်ဒီးသးခိန်နှံ့တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘျီၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နတၢ်သံကွၢ်
မ့ၢ်အိၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ, ဝံသးစ့ၤဆဲးကျိးက့ၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ပရူဖဲ (၀၃) ၉၆၇၈ ၅၁၀၀ တက့ၢ်.

တၢ်ဆုၢ်ခိအတၢ်မၤအကျိၤအကျဲ

နဖိအက့ၢ်ဆဲးကျိးပုၤလၢကမၤတၢ်ဆုၢ်ခိအံၤအဂီၢ်လီၤ.ပလိၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနဒီးက့ၢ်အအိၣ်လၢကထံၣ်ဘၣ်မ့ၢ်

HEALTH

Assessments Australia သးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ် မ့ၢ်ပုၤအဂ့ၢ်ကတၢၢ်လၢကမၤတၢၢ်သမံသမိးအံၤလီၤ. ကိမၤစၢၤန့ၤ
လၢကမၤပုၤလံာ်တက့ၢ်အံၤဖဲလိာ်ဘဉ်တၢၢ်မၤစၢၤန့ၤသ့ဝဲလီၤ.ပမ့ၢ်ဆိမိာ်ပုၤအဂၤတဂၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒိၣ်လၢကသမံသမိးန့ၢ်ဒီးပကဒုး
သ့ဉ်ညါကိန့ၢ်လီၤ.

တၢ်သမံသမိး

ပသးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်အကျါတဂၤကဆဲးကျိးလီၤတဲစိဆူကိအအိၣ်ဒီးရဲၣ်ကျဲၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢကထံဉ်လိာ်ဒီးန့ၢ်အဂီၢ်လီၤ.
သးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်အိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိာ်ဆိဒီးမ့ၢ်သရဉ်ဒိၣ်သမၤထီၤလၢအဖျါတီၤပတီၢ်ထီၤကတၢၢ်လၢကသမံသမိးဝဲသးခိန်
နူင်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘဉ်လီၤဘဉ်စးအဂီၢ်လီၤ. ကိကဒုးသ့ဉ်ညါန့ၤဖဲတၢ်အံၤကကဲထီၣ်ဆဲးယံာ်လဲၣ်, ဒီးကွဲမ့ၢ်န့ၤလၢကဟဲဆူကိ
လၢကကတီၢ်တၢ်ဒီးသးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်ဖဲတၢ်သမံသမိးဝဲအလီၢ်ခဲန့ၢ်လီၤ.တၢ်မ့ၢ်လိာ်ဘဉ်ပုၤကတီၢ်ကျိးထံတၢ်န့ၢ်,ကိကရဲၣ်
ကျဲၤမၤအီၤန့ၢ်လီၤ.သးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်ကဆဲးကျိးလီၤတဲစိဆူအိၣ်လၢကကွၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတချုးတၢ်သမံသမိးအခါန့ၢ်
လီၤ.တၢ်သမံသမိးအံၤတၢ်ညါန့ၢ်မၤအီၤလၢသၢန့ၢ်အတီၢ်ပုၤဖဲပဒီးန့ၢ်ဘဉ်လံာ်တက့ၢ်လၢတၢ်မၤပုၤအီၤဝဲန့ၢ်လီၤ.

ညါန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၢ်ဒိၣ်လၢဖိသဉ်န့ၢ်တၢ်ကတဲဘဉ်အီၤဘဉ်ဘးတၢ်သမံသမိးအဂ့ၢ်လၢကျဲၤလၢအကပုၤလုာ်အပူၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်
သ့ဝဲတၢ်ကတီၢ်တၢ်မၤကွၢ်ဘဉ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်မၤကွၢ်လၢန့ၢ်ဖိကျိးလိာ်အသးမ့ၢ်တမ့ၢ်ကတီၢ်ပဝဲအသးအဂီၢ်ဘဉ်. ဖဲတၢ်သ
မံသမိးအနံၤန့ၢ်, မ့ၢ်တၢ်ကိဒိၣ်လၢန့ၢ်ဖိကအိၣ်ဆူအိၣ်ချုးဒီးအီၤအကသံဉ်လၢညါန့ၢ်အီၤအီၤတဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ပီးတၢ်လီၤအိၣ်ဝဲအါကလုာ်လၢသးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်သမံသမိးဝဲဖိသဉ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. တဘျီတခိၣ်တၢ်သမံသမိးန့ၢ်ကမ့ၢ်
လၢအါဖဲအပူၤ, တဘျီတခိၣ်ကမ့ၢ်လၢစးခိအလီၤ, ဒီးတဘျီတခိၣ်တၢ်ကပာ်ဖျိာ်တၢ်တဖၣ်အံၤခဲလၢာ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ပီးတၢ်လီၤခဲ
လၢာ်ထီၣ်ဒူးဝဲတၢ်တမံၤဃီ, ဒီးခဲလၢာ်န့ၢ်ဘဉ်တၢ်တူၢ်လိာ်အီၤလၢ DE န့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်ကကွၢ်ဃိထံဝဲန့ၢ်ဖိလၢတီၤပုၤမ့ၢ်တမ့ၢ်
လၢကိကရၢၢ်အပူၤန့ၢ်လီၤ.

ဖဲတၢ်သမံသမိးဝဲအလီၢ်ခဲ

သးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်ကဟ့ၣ်န့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘဉ်ဘးတၢ်သမံသမိးဒီးတၢ်လၢန့ၢ်ဒီးကိမၤတၢ်သ့လၢကမၤစၢၤန့ၤအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.
သးခိန်နူင်ကသံဉ်သရဉ်ကတဲဘဉ်န့ၤမ့ၢ်န့ၢ်အိၣ်ဒီးသးခိန်နူင်တၢ်သ့ဉ်ညါတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အတၢ်တလၢတပုၤဘဉ်ဒါအဂ့ၢ်, ဘဉ်ဆဉ်
တဘျီတခိၣ်လိာ်အါထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢကမၤတၢ်ဒီးဆၢတဲာ်အဂီၢ်လီၤ. လၢတၢ်အိၣ်သးတနီၤအပူၤ, တၢ်သမံသမိးတၢ်ထံဉ်
လိာ်အကတီၢ်န့ၢ်တၢ်ကလိာ်ဘဉ်အီၤသ့ဝဲသ့ဉ်ညါန့ၢ်လီၤ.နဟဲဆူကိမ့ၢ်တသ့ဖဲတၢ်သမံသမိးဝဲအလီၢ်ခဲလၢကကတီၢ်တၢ်ဒီးသးခိန်
နူင်ကသံဉ်သရဉ်အဂီၢ်န့ၢ်, အဝဲသ့ဉ်ကဆဲးကျိးန့ၤလၢလီၤတဲစိအပူၤလီၤ. ကိကရဲၣ်ကျဲၤန့ၤပုၤကတီၢ်ကျိးထံတၢ်ဖဲန့ၢ်မ့ၢ်လိာ်
ဘဉ်အီၤအခါန့ၢ်လီၤ.

HEALTH

ပကဆုာထီၣ်သးခိၣ်န့ၣ်ကသံၣ်သရၣ်အလံၣ်ပၣ်ဖျါဆူကိၣ်လၢသၢန့ၣ်အတီၢ်ပူၤဖဲတၢ်သမံၤသမိးအဆၢကတီၢ်သၢန့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.ကိၣ်က
ဟ့ၣ်န့ၣ်လံၣ်ပၣ်ဖျါအဒိတဘ့ၣ်, လၢကပၣ်ဃုာ်ဝဲတၢ်ဆိမိၣ်တနီၤလၢကမၤစၢၤန့ၣ်ဖိအဂီၢ်လီၤ.ဖဲန့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံၣ်ပၣ်ဖျါ, လၢကပၣ်
ဃုာ်တၢ်ဆိမိၣ်လၢကမၤစၢၤန့ၣ်ဖိန့ၣ်လီၤ.ဖဲန့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံၣ်ပၣ်ဖျါဝဲတစု, နကိးပုၤသ့ဖဲ ၉၆၇၈ ၅၁၀၀ ဖဲန့ၣ်တၢ်သံကွၢ်မ့ၢ်အိၣ်
တမံၤမံၤန့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ကစံးဆၢစ့ၢ်ကိးဝဲန့ၣ်တၢ်သံကွၢ်လၢအအိၣ်ဒီးန့ၣ်တမံၤလၢလၢန့ၣ်လီၤ

ယဖိမ့ၢ်အိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်န့ၣ်တၢ်မနုၤကကဲထီၣ်အသးလဲၣ်.
န့ၣ်ဖိမ့ၢ်အိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်န့ၣ်, ကိၣ်ကဆဲးသိၣ်လိအဝဲသ့ၣ်ဒီးမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢကမၤလိတၢ်
အဂီၢ်လီၤ. ကမၤတၢ်ဆိတလဲလၢအတၢ်မၤလိတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအပူၤဖဲအလီၢ်အိၣ်ဒီးကစးထီၣ်မၤဝဲနီၢ်တဂၤတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်
သ့တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကပၣ်လီၤဝဲကိၣ်ဖိတၢ်ဆိၣ်ထွဲကရူၤလၢကကတီၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးန့ၣ်ဖိ
အတၢ်လိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ပတံၢ်အိၣ်လံၣ်လဲၣ်ကဲဘျးတဖၣ်သ့ၣ်ဖိဖျါတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ
ကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤတဖၣ်(PSD) မ့ၢ်တမ့ၢ် သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ် (DI)အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
ကိၣ်အပူၤဘၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ဒါတဂၤကကတီၢ်တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢလၢတၢ်မၤအီၤလၢန့ၣ်အလီၢ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.
တၢ်မၤစၢၤကရၢအဂၤတဖၣ်ကမၤစၢၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လၢကမၤစၢၤန့ၣ်ဖိအဂီၢ်, ဒ်အမ့ၢ် ထံကိၢ်သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်အုၣ်ကီၤ
(National Disability Insurance Scheme) (NDIS) န့ၣ်လီၤ.

ယဖိမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်တခီတၢ်မနုၤကမၤအသးလဲၣ်.
န့ၣ်ဖိမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်န့ၣ်,ကိၣ်ကဆဲးသိၣ်လိအဝဲသ့ၣ်ဒီးမၤစၢၤအီၤလၢကမၤလိ
တၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်အိၣ်ဝဲအါမံၤဆူကိၣ်အဂီၢ်လၢကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးတၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢကိၣ်ဖဲ
လၢအဂီၢ်,တမ့ၢ်ထဲပုၤတဖၣ်လၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်.သးခိၣ်န့ၣ်ကသံၣ်သရၣ်အလံၣ်ပၣ်ဖျါကဟ့ၣ်ထီၣ်
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤလၢကမၤစၢၤန့ၣ်ဒီးကိၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲန့ၣ်ဖိအတၢ်မၤလိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.နကတီၢ်တၢ်ဒီးကိၣ်ဘၣ်ဃးဒီးအဝဲသ့ၣ်ကသ့ဆိၣ်ထွဲန့ၣ်
ဖိဒ်လဲၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတီၢ်ကျဲၤအခိၣ်သ့ၣ်

တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤ (PSD): PSD ဟ့ၣ်ထီၣ်ပဒိၣ်ကိၣ်တဖၣ်ကျိၣ်စ့တၢ်ဆိၣ်ထွဲအပိၣ်
လၢကဆိၣ်ထွဲကိၣ်ဖိတဖၣ်လၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်အါဝဲတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.
သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ် သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်ကမၤအါထီၣ်ဝဲတၢ်ဆိၣ်ထွဲလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီး
သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအဂီၢ်ဒီးတၢ်ကမၤသ့ၣ်ညါအီၤဒီးဘံးထီၣ်ရံၤပဒိၣ်အကိၣ်တဖၣ်ခိၣ်ဖျါတၢ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤအါထီၣ်လံၣ်ပတံၢ်ထီၣ်
လၢယဲၢ်န့ၣ်အတီၢ်ပူၤစးထီၣ် ကိၣ်ကတီၢ် ၄ ၂၀၂၁ န့ၣ်လီၤ. ဖဲ ၂၀၂၅ ကတၢ်ဝဲန့ၣ်, သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်
န့ၣ်တၢ်ကပၣ်က့ၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအလီၢ်လၢကိၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤ
အတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်အက့ၢ်ပနီၣ်န့ၣ်တၢ်ကသ့ၣ်အီၤလၢကမၤစၢၤဝဲကိၣ်ဒီးဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ်လၢကန့ၢ်ပၢ်ကိၣ်ဖိအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်ဒီး
တၢ်ဆိၣ်ထွဲအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

HEALTH

သးခိန်နှုတ်သွန်ညါအတၢ်သမံသမိး -တၢ်သမံသမိးတခါလၢတၢ်မၤအီၤလၢသးခိန်နှုတ်ကသံၣ်သရၣ်တဂၤလၢအကွၢ်ဝဲပှၤ တဂၤအတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်ယဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်လၢအကိၤဒိၣ်လၢတၢ်မၤလိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သးခိန်နှုတ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘၣ်လီၤဘၣ်စး (သးခိန်နှုတ်တလၢတပျဲၤ)-သးက့ၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤလၢအမၤဘၣ်ဒိဝဲပှၤတဂၤ အတၢ်မၤလိအကျိၤအကျဲ, ယဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤတဖၣ်ဒီးကွၢ်ထွဲဝဲတနံၤဘၣ်တနံၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတၢ်ညီ န့ၢ်ကိးအီၤလၢသးခိန်နှုတ်သွန်ညါတလၢပျဲၤန့ၣ်လီၤ.

သကဲးပဝးလၢကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးတၢ်ခဲလၢၣ်ဖိသၣ်တဂၤပၤဆုၤဝဲကိးနံၤဒဲးအတၢ်အိၣ်မူသ့

သးခိန်နှုတ်ကသံၣ်သရၣ်-သရၣ်ဒိၣ်သမၤထီၣ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိလီၤဆီဘၣ်ဘးတၢ်သမံသမိးလၢတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်ယဲၣ် လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်

နီၢ်တဂၤတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤ (IEP): IEPမၤစၢၤကိၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်လၢကရဲၣ်ကျဲၤတၢ်ဒီးဆီၣ်ထွဲကိၤဖိအတၢ်မၤ လိတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကိၤဖိတၢ်ဆီၣ်ထွဲကရူၢ် (SSG): ကရူၢ်တဖု, ပၣ်ဃုာ်ကိၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်ဒီးဟံၣ်ဖိဃီဖိ, လၢအမၤဃုာ်သကိးတၢ်တပူၤဃီ လၢကသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ဘၣ်ကိၤဖိတဂၤအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်, မၤအါထီၣ် IEP ဒီးကွၢ်ဟ့ၣ်ဝဲကိၤဖိအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

***ဝံသးစူၤဆဲးကျိးနဖိအကိၤဖဲနမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးပှၤကျိးထံတၢ်တဂၤလၢကမၤစၢၤဒီးစံးဆၢနတၢ်သံကွၢ် တဖၣ်လၢလံာ်ကဘျိးပၤအဖီလၢတဖၣ်အံၤတက့ၢ်.**